
 

摘要 

    南北韓自二次大戰後，由於美國與蘇聯的介入，在當時是軍事性的暫

時分裂。但 1950 年的韓戰爆發後，使南北韓從此走向政治性的長期分裂。

南北韓在分裂後，對對方都抱持著仇視及對立的態度，因此幾乎是甚少往

來與交流。 

 

    1998 年 2 月，南韓第 15 任總統金大中上任後，對北韓採取所謂的「陽

光政策」，企圖以此軟化北韓。北韓領袖在金日成於 1994 年 7 月逝世後，

則由其子金正日接掌北韓。金大中的「陽光政策」對共產主義的北韓能產

生何種效用？金大中主政時期對北韓展開何種社會交流及和談？是筆者

想加以了解的問題。 

 

   南北韓的分裂既是由國際因素造成，其外交政策必和其盟國有關。南

韓自建國以來即以美國為馬首是瞻，北韓則以蘇聯為主。但東歐共產國家

紛紛在 1980 年代末期土崩瓦解，蘇聯也在 1990 年代宣告解體。遭美國的

外交孤立又受到經濟制裁，以及被國內天災所擾而造成經濟惡化的北韓，

於 1993 年引發第一次核武危機以獲得國際奧援，1994 年由美國與北韓簽

訂的「框架協議」解決了此次危機。因此 1990 年開始，北韓與美國的關

係可說是分分合合。 

 

    由於金大中採取的「陽光政策」對北韓發揮了效用，促成了 2000 年 6

月的「南北韓高峰會談」。但由於美國共和黨的小布希總統上任，就對北

韓採取強硬的政策，加上 2001 年的 911 事件，美國將北韓、伊拉克、伊

朗稱做「邪惡軸心」，使北韓憤而中斷所有對話，也讓金大中的「陽光政

策」名存實亡。南韓和美國產生齟齬的關鍵在於駐韓美軍所引發的一連串

問題，以及對北韓政策的不一致。而北韓在 2002 年 10 月又引發第二次核

武危機，共和黨的小布希對北韓會採取何種因應措施。在緊張局勢不穩定

的朝鮮半島上，是否可以成立和平與穩定的對話機制。 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Abstract 

After World War II, because of the involvement of American and Russian, 

South and North Korea split up for temporary military affairs. After the Korean 

War broke out, South and North Korea moved towards the political permanent 

division. South and North Korea are hostile and stands in confronting positions 

after the division. Therefore both countries rarely contact and exchange.  

 

In February 1998, the 15th president, Kim Dae-Jung, adopted what is so called 

' the sunshine policy ' to North Korea. This policy tried to soften North Korea. 

After the death of the leader of North Korea Kim Il-Sung in July 1994, his son 

Kim Jong-il took over North Korea. What kind of influence can Kim Dae-Jung’s 

sunshine policy produce to North Korea of communism? What kind of social 

exchanges and peace talk launched to North Korea when Kim Dae-Jung was in 

charge? They are the questions that the author wants to understand.  

 

Since the division of South and North Korea arises from international factor. Its 

foreign policies must be involved in its allies. South Korea has followed 

U.S.A.’s direction since the establishment of the country. North Korea mainly 

followed Soviet Union’s direction. But countries in Eastern Europe collapsed 

one after another in 1980 latter. Soviet Union also fell apart in the 1990s. North 

Korea’s economy was worsened by the isolation from U.S.A., the economic 

sanctions and the domestic natural disaster. It initiated the nuclear crisis in 

order to get help from other countries in 1993. The ‘frame agreement’ solved 

the crisis which was signed by North Korea and U.S.A. in 1994. Therefore 

since 1990, the relation among North Korea and U.S.A. can be regarded as on 

and off for several times.  

 

Marched toward 21st century, because of the ' the sunshine policy ' that Kim 

Dae-Jung adopted had its influence to North Korea, it achieved the Korean 

summit of north and south in June 2000.  After president Bush Junior of 

American Republican Party took up an official post, he adopted the tough 



policy to North Korea. In addition to 911 incidents in 2001, the U.S.A. called 

North Korea, Iraq, Iran as ‘axis of evil’. It made North Korea so angry that cut 

off all the talk. It also let Kim Dae-Jung’s sunshine policy exist in name only. 

The key factor that caused arguments between South Korea and U.S.A. was the 

problems that American Army stationed in South Korea caused series of 

troubles besides that both countries had inconsistent policy adopted to North 

Korea. Moreover North Korea triggered the second nuclear crisis in October 

2002. What did Bush Junior of Republican Party respond to North Korea? 

Could he establish the dialogue mechanism of the permanent peach and 

stability in the unstable Korea Peninsula?  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



개요 
남북한은 제 2 차 세계대전 후 미국과 소련의 개입으로 군사성 

일시 분열을 한다. 그러나 1950 년의 한국 전쟁 발발 후 남북한은 

정치성 장기 분열을 하게 된다. 남북한 분열 후 상대방에 대한 

복수와 대립의 태도를 취하게 되고 남북 간의 교류마저 줄어들게 

된다.  

 

1988 년 2 월 남한에서 제 15 대 대통령으로 김대중씨가 당선이 

되고 그 후로 북한에 대해서 ‘햇볕정책’을 실시하며 북한과의 

관계회복을 꾀한다. 북한은 김일성 주석이 1994 년 7 월 별세 한 후 

김정일 정권이 북한을 장악하게 된다. 김대중 정부의 ‘햇볕정책’이 

공산주의의 북한에 어떠한 영향을 주었는가, 김대중 정권시대에 

북한에 대하여 어떠한 사회교류를 실시하였는가가 본 논문이 

연구하려는 문제이다. 

 

   남북한의 분열은 국제적 요인에 의한 것으로 그 외교정책은 

동맹국과 관계가 있다. 남한정부의 건립 이후 미국이 남한을 소련이 

북한을 관여해 왔다. 그러나 동유럽 공산국가가 1980 년대 와해되고 

소련은 90 년대 해산된다. 이에 북한은 미국과의 외교 단절로 경제 

제한을 받고 국내에 발생한 자연 재해로 경제가 더욱 악화된다. 

그리하여 1993 년 제 1 차 핵무기 위기를 확산시키고 국제적 원조를 

얻어 낸다. 또한 1994 년 미국과 북한은 협약을 통해 위기확산을 

일단락 짓는다. 이렇게 1990 년부터 북한과 미국의 관계는 일부 조정의 

기회를 갖는다. 

 

    21 세기로 접어들면서 김대중 정부의 ‘햇볕정책’이 북한에 

효과를 발휘하기 시작하여 2000 년 6 월 남북한회담을 이끌어 낸다. 

그러나 미국 공화당의 부시 대통령은 북한에 강경정책을 펴고, 

2001 년의 911 사건으로 미국은 북한을 이라크, 이란과 함께 

‘악의축’으로 명명 한다. 그리하여 북한은 대화를 중단하게 되고 

김대중 정부의 ‘햇볕정책’ 또한 유명무실해 지기 시작한다. 이에 

북한은 2002 년 10 월 제 2 차 핵무기 위기를 일으키고 공화당 부시는 

북한에 대한 다른 조치를 취할 수 밖에 없게 된다. 이러한 

긴장국면이 남북한관계를 더운 불안하게 하였고 이에 좀 더 길고 

평화적인 대화의 기회를 마련 할 수 없는 지 생각하게 한다. 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


